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گروه اقتصادي| س��ایپا به عنوان دومين خودروساز 
بزرگ كشور، چند ماه بعد از واگذاري ایران خودرو حالا تنها 
خودروسازي است كه دولت مدیریت آن را به عهده دارد. با 
این حال این روزها این غول خودروسازي كشور بيش از هر 
زمان دیگري به واگذاري نزدیك است و مشتریان مختلفي 
براي خرید سهام دولت در این شركت صف بسته اند. با این 
حال هنوز هم موانع مختلفي براي واگذاري این ش��ركت 
مطرح مي شود. این در شرایطي است كه مدیر ارتباطات 
سایپا پيش از این اعلام كرده بود كه آخرین مهلت ثبت نام 
متقاضيان خرید این سهام 24اردیبهشت ماه بوده است. 
اما حالا سخنگوي كميس��يون صنایع و معادن مجلس 
مي گوید این موضوع باید در كميسيون مذكور بررسي شود 
و همچنين اعلام كرده كه مدیران سایپا درخواست مهلت 

یك ساله براي اجراي این واگذاري درخواست كرده اند. 
سه مانع واگذاري سايپا

داستان واگذاري سایپا به بخش خصوصي تفاوت هایي 
با ایران  خودرو دارد و مي توان گفت كه موانع بيش��تري 
براي اجرایي شدن آن وجود دارد. سه مانع مهم را مي توان 
در مس��ير واگذاري آن نام برد. یكي از این موارد ساختار 
سهامداري سایپا است. سهام هاي تودلي در سایپا بسيار 
پيچيده تر از ایران خودرو اس��ت. سهام تودلي به معناي 
ساده، س��هامي از یك شركت مادر اس��ت كه در اختيار 
شركت زیرمجموعه آن قرار دارد. ميزان سهام تودلي در 
سایپا بسيار بالاست. آنطور كه زهرا سعيدي، سخنگوي 
كميسيون صنایع و معادن مجلس 24 اردیبهشت اعلام 
كرد حدود 42 درصد از سهام سایپا در اختيار شركت هاي 
داخلي آن، 17درصد سهام این شركت، دولتي و 17 درصد 
نيز در بورس است. بنابراین پيش از هر چيز باید تكليف 
سهام تودلي سایپا مشخص شود. این موضوعي است كه 
از سال ها پيش در مورد واگذاري سایپا مطرح مي شد اما 
هنوز تعيين تكليف نشده اس��ت. مانع دوم در این ميان 
مقاومت هاي پنهان قشري از ذي نفعان است. مدیریت 
دولتي و استفاده از منابع عمومي هميشه قشري را ایجاد 
مي كند كه انتفاع خود را در ادامه مدیریت دولتي مي بينند. 
این قشر حتي در بازه زماني كه ایران خودرو واگذار مي شد 
هم مقاومت زیادي داش��ت. تا جایي كه هر روشي به كار 
گرفته شد تا از برگزاري مجمع ایران خودرو جلوگيري 
شود و حتي تا پایان آن روز هم مشخص نبود كه انتخابات 
مجمع عمومي برگزار مي شود یا نه. حالا در مورد سایپا نيز 
احتمالا تحركاتي از این دست انجام شود.  مانع سوم نيز 
مشكل قيمت گذاري سایپا با توجه به مشكل سهام هاي 
تودلي است كه كار را براي قيمت گذاري سخت مي كند 
چون هم سایپا سهام دار شركت زیرمجموعه خود است و 
هم آن شركت سهامدار سایپا. بنابراین قيمت گذاري بسيار 
سخت مي شود. گفته مي شود سازمان بورس براي سهام 
دولت در سایپا قيمتي معادل ۹7 همت را تعيين كرده اما 
برخي اعتقاد دارند قيمت واقعي بسيار بيشتر از این رقم 
اس��ت، حتي تا پنج برابر این ميزان هم مطرح مي شود. 

بنابراین اختلاف نظرها در مورد واگذاري بسيار بالاست.
مشتريان سايپا

 در مش��تریان احتمالي دومين خودروساز بزرگ كشور، 
گزینه هاي مختلفي مطرح مي ش��ود. در این بين شركت 

كرمان موتور حتي ی��ك برنامه راهب��ردي 6مرحله اي را 
نيز براي مدیریت س��ایپا منتشر كرده است. سعيد مدني، 
مدیرعامل سابق سایپا، در گفت وگو با »اعتماد« به موضوع 
خریداران احتمالي سهام سایپا اشاره مي كند و مي گوید: 
»یك كنسرسيوم از قطعه س��ازان، شركت كرمان موتور، 
چند شركت كوچك تر و حتي افرادي مانند آقاي زنجاني كه 
پرونده قضایي دارند، خواستار خرید سهام سایپا هستند.« 
او تأكيد مي كند كه واگذاري ب��ه افرادي با پرونده قضایي 
درست نيس��ت .  مدني معتقد اس��ت كه انتخاب خریدار 
مناسب براي واگذاري سهام سایپا باید با دقت انجام شود 
تا هم از نظر صلاحيت و اهليت مشكلي ایجاد نشود و هم 
منافع ملي و زنجيره تأمين خودروسازي حفظ گردد. او بار 
دیگر بر اهميت نظارت دولت در این فرآیند تأكيد مي كند و 
مي گوید: »دولت باید با پایش دقيق، اطمينان حاصل كند 
كه واگذاري به شركتي با توانمندي و تعهد لازم انجام شود 

تا از مشكلات احتمالي جلوگيري گردد.«
آخرين وضعيت واگذاري

در مورد قریب الوقوع بودن واگذاري سایپا اخبار ضد و نقيض 
زیادي وجود دارد، برخي اخبار غيررسمي حكایت از آن دارد 
كه فرآیند واگذاري از هفته جاري آغاز مي شود و همانطور 
كه اشاره شد حتي مدیر ارتباطات سایپا 24 اردیبهشت را به 
عنوان آخرین روز ثبت  نام براي خرید سهام اعلام كرده بود، 
اما از طرف دیگر صحبت از مهلت یك ساله براي واگذاري 
هم در ميان است. هفته گذشته مدیران سایپا در كميسيون 
صنایع مجلس حضور پيدا كردند و پس از آن سخنگوي این 

كميسيون گفت: »آنچه مسلم است شركت سایپا باید طبق 
قانون برنامه هفتم توسعه به بخش خصوصي واگذار شود و 
اگر مسوولان این شركت فرصت یك ساله مي خواهند تا این 
روند را مدیریت كنند باید شرایطي نيز براي آن تعریف كرد. 
باید مشخص شود كه اگر این یك سال فرصت داده شود و 
مسوولان این شركت نتوانند برنامه لازم را ارایه دهند، چه 
اقداماتي باید انجام شود ضمن اینكه برنامه اي كه قرار است 
مسوولان سایپا ارایه دهند چه ضمانت اجرایي دارد و وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نيز باید به عنوان متولي این برنامه 
را تدوین كند.« او همچنين اعلام كرد كه این موضوع در 
این كميسيون بررسي خواهد شد. البته هنوز سایپا رسما 
چنين پيشنهادي را منتشر نكرده است و معلوم نيست دقيقا 
درخواس��ت آن چه بوده است. بنابراین هنوز نمي توان در 

مورد زمان قطعي واگذاري نظري داد.
مشتريان سهام تودلي را مي خرند

درباره موضوع سهام تودلي مدیرعامل سابق سایپا مي گوید: 
»پيش تر موضوع سهام هاي تودلي به عنوان یكي از موانع 
اصلي واگذاري مطرح مي شد اما حالا مساله فروش همين 
سهام ها مطرح است، بنابراین مشكل خاصي وجود ندارد 
و ظرف یك سال مي توان این موضوع را از نظر قانوني حل 
كرد.« او توضيح مي دهد كه خریداران احتمالا سهام هاي 
تودلي شركت هاي زیرمجموعه سایپا را خریداري خواهند 
كرد و از این طریق س��هام ش��ركت اصلي را نيز به دست 
مي آورند. وي همچنين معتقد اس��ت كه واگذاري سایپا 
نه آنقدر قریب  الوقوع اس��ت و نه آنط��ور كه برخي تصور 

مي كنند چندان دور.  او ب��ه مقاومت هاي موجود در برابر 
خصوصي سازي اشاره مي كند و مي گوید: »خصوصي سازي 
در همه جاي دنيا با مقاومت پيكره بنگاه هاي بزرگ اقتصادي 
مواجه مي شود، و این موضوع در ایران هم صدق مي كند. 
نيروي انس��اني در ش��ركت هاي دولتي ترجيح مي دهد 
زیرنظر نهادي قدرتمند مانند دولت فعاليت كند تا بخش 
خصوصي.« مدني ای��ن مقاومت ها را طبيعي مي داند، اما 
معتقد است كه خصوصي س��ازي در نهایت به نفع منافع 
ملي است، هرچند ممكن است محبوبيت دولت ها را كاهش 
دهد. او به نمونه هایي در تركيه و انگليس در زمان تاچر اشاره 
مي كند و مي افزاید: »دولت باید جسارت خصوصي سازي 

را داشته باشد، حتي اگر نگراني هایي وجود داشته باشد.«
مدني به چالش هاي كنوني ش��ركت هاي خودروسازي 
مانند سایپا اشاره دارد و مي گوید: »این شركت ها در حال 
حاضر با ظرفيت كامل كار نمي كنند و با مش��كلات ارزي 
و دیگر عوامل مخرب روبه رو هس��تند. بخش خصوصي 
نمي تواند زیان هاي ناش��ي از این عوام��ل را تحمل كند، 
زیرا به دنبال سوددهي است.« او تأكيد مي كند كه دولت 
نباید شركت ها را پس از واگذاري رها كند. مدني پيشنهاد 
مي دهد: »دولت باید شروطي براي خریداران تعيين كند، 
مانند ارایه برنامه هایي براي حفظ اشتغال، افزایش توليد، 
توسعه صادرات و بهبود كيفيت. این برنامه ها باید به گونه اي 
باشد كه ساختار شركت اصلاح شود و بخش هاي ستادي 

متورم آن كوچك تر شوند.«
دولت نبايد خودروسازي را كاملا رها كند

تجربه هاي ناموفق خصوصي س��ازي در ای��ران یكي از 
نكاتي كه مدیرعامل سابق س��ایپا به آن اشاره مي كند 
و مي گوی��د: »در گذش��ته، دولت بنگاه ه��اي بزرگ را 
واگذار كرده، اما آنها را رها كرده است. دولت باید نظارت 
مستمر داشته باشد و سهام را به تدریج منتقل كند تا از 
مشكلات اجتماعي ناشي از مسائل اشتغال جلوگيري 
شود.« مدني معتقد است كه بخش خصوصي باید تحت 
نظارت دولت عمل كند، به ویژه در بنگاه هایي كه بر توليد 
ناخالص ملي تأثير دارند. او مي افزاید: »در همه جاي دنيا، 
بخش هاي خصوصي بزرگ تحت نظارت دولت هستند 
و نمي توانند هر كاري كه بخواهند انجام دهند.« مدني 
به نگراني هاي موجود در ميان نيروي انساني و زنجيره 
تأمين خودروسازي اش��اره مي كند و مي افزاید: »یكي 
از نگراني ها، حفظ اشتغال اس��ت. باید ساختار شركت 
اصلاح شود تا اشتغال دچار مشكل نشود. نگراني دیگر 
درباره قطعه سازان است كه 50 تا 60 درصد ارزش افزوده 
خودرو را ایجاد مي كنند.« مدني تأكيد مي كند كه طبق 
دس��تورالعمل هاي وزارتخانه، هر خودروي جدید باید 
حداقل 40 درصد س��اخت داخل داشته باشد تا شبكه 
قطعه سازي دچار مشكل نشود. او هشدار مي دهد: »اگر 
خودروسازان به س��مت مونتاژكاري بروند، این زنجيره 
تأمين آسيب خواهد دید.« مدني بر نقش كليدي نظارت 
دولت تأكي��د مي كند و مي گوید: »دول��ت باید با دقت 
برنامه هاي بخش خصوصي را پایش كند تا هم مسائل 
اشتغال حل شود و هم توسعه محصول و صادرات محقق 
گردد. این نظارت براي موفقيت واگذاري و حفظ منافع 

ملي ضروري است.«

عليرضا صفاخو|در جلسه چهارشنبه گذشته هيات 
دولت، مرجعيت ملي كنوانسيون تنوع زیستي كه در سال 
1۳۹7 خورشيدي به وزارت جهاد كشاورزي منتقل شده 
بود، به سازمان حفاظت محيط زیست منتقل شد. اگر این 
انتقال را فارغ از كارزارهاي غيررسمي هر دو مجموعه نادیده 
بگيریم، باید گفت در روزگاري كه تنوع زیستي به عنوان 
یكي از اركان بنيادین امنيت غذایي، سلامت اكوسيستم ها 
و آینده زیست  فناوري ش��ناخته مي شود، تغيير مرجع 
ملي كنوانسيون تنوع زیستي از وزارت جهاد كشاورزي 
به سازمان حفاظت محيط زیست، همانند یك جابه جایي 
اداري ساده نيست؛ چرا كه یك لغزش راهبردي با تبعات 
جدي براي منافع ملي همراه خواهد بود. كما اینكه در این 
رابطه تعداد كش��ورهاي داراي مرجع ملي صرفا »وزارت 
محيط زیست« تنها حدود 40 كشور است و این عدد به  
مراتب كمتر از ادعاي 15۹ كش��ور عنوان شده در یكي از 
رسانه هاست. بيشتر كش��ورها یا وزارتخانه هاي تركيبي 
)محيط زیس��ت همراه با سایر حوزه ها( یا نهادهاي دیگر 
)مانند وزارت خارجه، سازمان هاي علمي، وزارت كشاورزي 
و...( مرجع ملي كنوانسيون تنوع زیستي هستند؛ بنابراین 
ادعاي »15۹ كشور مرجع ملي شان وزارت محيط زیست 
است« صحيح نيست و مشخصا تلاشي بدون مرجع دقيق 
و معتبر براي اقناع در واگذاري این مرجعيت در فضاي كم 
كار جهاد كشاورزي براي روشنگري در این خصوص است.

بر اساس مشاهدات فوق، در اغلب كشورهایي كه وزارت 
كش��اورزي نهاد مرجع ملي اجراي پروتكل كارتاهنا در 
آنهاست، سازوكار نهادي به صورت مشترك یا مكمل با 
دیگر وزارتخانه ها تنظيم شده است. به عنوان مثال در كشور 

»بوتسوانا« اداره تحقيقات كشاورزي زیرمجموعه وزارت 
كشاورزي به عنوان مرجع اصلي تعيين شده، اما مدیریت 
و هماهنگي كلي پروژه ها در كميته هماهنگي ملي ایمني 
زیستي )NBCC( انجام مي شود و وزارت محيط زیست با 
نقش ناظر مستقل مشاركت دارد. كما اینكه در صربستان 
نيز وزارت كشاورزي تمام مجوزها و ارزیابي هاي محصولات 
تراریخته GMO را برعهده دارد و یك شوراي ملي ایمني 
زیستي از كارشناس��ان كش��اورزي و اكولوژي تشكيل 
شده است كه به امور این كنوانسيون رسيدگي مي كند. 
در این ميان برخلاف تصور رایج، باید عنایت داش��ت كه 
كنوانسيون تنوع زیستي صرفا محدود به حفاظت از گونه ها 
و زیستگاه ها نيست، بلكه سه هدف كليدي دارد: »حفاظت، 
بهره برداري پایدار و تقسيم منافع حاصل از منابع ژنتيكي.« 
كه دستيابي به این اهداف نيازمند زیرساخت هاي پيچيده 
علم��ي، كلكس��يون هاي مرجع، تعام��لات بين المللي 
تخصصي و دانش فني انباشته اي است كه طي دهه ها در 
وزارت جهاد كش��اورزي با وجود برخي كم توجهي هاي 
رخ داده ش��كل گرفته و در هيچ ج��اي دیگر دولت تكرار 
نشده است. انتقال مسووليت این كنوانسيون به نهادي 
كه تمركز اصلي آن صرفا بر حفاظت اكولوژیكي اس��ت، 
بدون دسترسي به كلكسيون هاي مرجع، زیرساخت هاي 
آزمایشگاهي و نظامات پژوهشي مرتبط با منابع ژنتيكي 
گياهي و جانوري، خطر گسست سياس��تگذاري و اجرا 
در این حوزه حياتي را افزایش مي دهد. چه بس��ا چنين 
تصميمي جایگاه بين المللي ایران را در نظام تبادل ژنتيكي 
تضعيف و آسيب جبران ناپذیر به انسجام حاكميتي و علمي 
روزنامه نگار حوزه منابع زیستي وارد كند. 
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آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای 
ارزی -  ريالی بصورت فشرده )يكپارچه(

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصة عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

2004096334000015شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران
تقاضای R1-0341060-AD مناقصه شماره R1-1403/025 شماره مناقصه و تقاضا 

خريد MOLECULAR SIEVE 13X & ACTIVATED ALUMINA ) فقط محصولات ساخت داخل (موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی
-/54/424/624/000 ريالمبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار
مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد.

3/040/000 يورو  )معادل 2/091/231/200/000  ريال(مبلغ برآوردي مناقصه
8 روز پس از درج نوبت دوم آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد.آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي و اسناد مناقصه در سامانه ستاد 

آخرين مهلت بارگذاري و ارسال مستندات ارزيابي كيفي ) رزومه ( فني , مالي و 
ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد.ساير اسناد مناقصه در سامانه ستاد

استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی-پالايشگاه اول -  اداره خريدآدرس مناقصه گزار
بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه پيشنهاد های خارج از 

سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.
مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های-07731314335 تماس حاصل فرمايند. 

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شركت ملی گاز ايران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

اگر از مسوولان  یا  ادارات  و سازمان های کشور  
سوال دارید به این شماره پیامک کنید

اگر در محل کار خود یا  در ارتباط با کارهایتان در سازمان های مختلف با مشکل  رو به 
رو شده اید    گلایه های خود را در اینجا مطرح کنید. روزنامه اعتماد در خدمت مردم 

عزیز ایران است ،  ما را یاری کنید که بیشتر پرسشگر باشیم.

etemaddaily@hotmail.comایمیل

يادداشت

بازار بورس ته��ران دیروز یكي از 
پرهيجان ترین روزهاي معاملاتي 
خود را پشت سر گذاشت. در دقایق 
ابتدایي ب��ازار، حجم بالاي تقاضا 
در بس��ياري از نمادهاي بزرگ و 
شاخص س��از باعث شد تا بيشتر 
نمادها با صف خرید سنگين مواجه 
ش��وند. این موضوع نش��ان دهنده جو مثبت و انتظارات 
صعودي س��رمایه گذاران ب��ود. به نظر مي رس��يد اخبار 
و س��يگنال هاي مثب��ت از بازارهاي جهاني، ن��رخ ارز  و 
گزارش هاي عملكرد فصلي ش��ركت ها، در شكل گيري 
این فضاي مثبت نقش داشته باشد. با این حال، همانطور 
كه در روزهاي هيجاني بازار تجربه شده، روند معاملات در 
ادامه با نوسانات زیادي همراه شد. پس از فروكش كردن 
تب اوليه خرید، فشار فروش در بخش قابل توجهي از بازار 
افزایش یافت. برخي از نمادهاي كوچك و متوس��ط، كه 
در هفته هاي گذشته رشد قيمتي قابل توجهي را تجربه 
كرده بودند، با عرضه هاي س��نگين مواجه شدند و حتي 
در برخي موارد تا آس��تانه صف فروش پيش رفتند. این 
رفتار نشان داد كه بخشي از بازار هنوز هم درگير رفتارهاي 
كوتاه مدت و نوسان گيري است. با وجود فشار فروش، از 
نيمه دوم بازار شاهد افزایش تدریجي تقاضا در بسياري 
از نمادها بودیم. این موضوع باعث شد كه بار دیگر جریان 

معاملات به سمت تعادل بازگردد و تعدادي از نمادهاي 
منفي به محدوده مثبت برگردند. در این ميان، گروه بانكي 
نقش بسيار مهمي در جهت دهي به بازار ایفا كرد. نمادهاي 
شاخص ساز بانكي نظير وبملت، وتجارت و وبصادر توانستند 
با حفظ صف خرید یا نزدیك ش��دن به آن، توجه بخش 
بزرگي از سرمایه گذاران را به خود جلب كنند. این عملكرد 
باعث شد كه گروه بانكي از نظر بازدهي و حجم معاملات، 
عملكردي بهتر نسبت به سایر گروه ها از خود نشان دهد. 
در نهایت، با حمایت از نمادهاي بزرگ و افزایش تقاضا در 
دقایق پایاني بازار، شاخص كل توانست رشد قابل قبولي را 
ثبت كند. شاخص كل بورس تهران امروز با بيش از 4000 
واحد افزایش به كار خود پایان داد و همين موضوع موجب 
شد تا فضاي بازار تا حدي آرام تر و اطمينان بخش تر شود. 
این رشد در شرایطي رخ داد كه برخي گروه هاي مهم مانند 
فلزات اساسي و خودرویي ها با فشار فروش مواجه بودند. 
به طور كلي، مي توان گفت كه بازار امروز تصویري كامل از 
تعادل بين هيجان و تحليل بود. ورود سرمایه گذاران جدید، 
افزایش ارزش معاملات، و جابه جایي پول ميان گروه هاي 
مختلف، از نشانه هایي است كه مي تواند نویدبخش ادامه 
روزهاي مثبت در صورت پایداري شرایط باشد. با این حال، 
ادامه روند صعودي نيازمند حمایت هاي بنيادي و سياستي، 
ثبات اقتصادي و كاهش ریسك هاي سيستماتيك خواهد 
تحليلگر بازار سرمايه بود.  

فلزاتوخودروييهازيرفشارفروش
پايانسبزشاخصكل

اميرعباس باقري

يك كنسرسيوم از قطعه سازان، شركت كرمان موتور، چند 
ش�ركت كوچك تر و حتي افرادي مانند آق�اي زنجاني كه 
پرونده قضايي دارند، خواستار خريد سهام سايپا هستند.« او 
تأكيد مي كند كه واگذاري به افرادي با پرونده قضايي درست 
نيست .  مدني معتقد است كه انتخاب خريدار مناسب براي 
واگذاري س�هام سايپا بايد با دقت انجام ش�ود تا هم از نظر 
صلاحيت و اهليت مش�كلي ايجاد نشود و هم منافع ملي و 

زنجيره تأمين خودروسازي حفظ گردد. 


